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STROKOVNI SVET ZA 
KNJIZNICARSTVO 

*************************************** 

IZREDNA SEJA 
STROKOVNEGA SVETA ZA 

KNJIZNICARSTVO 

Dne ll.10.1993je bilav Narodni in univerzi
tetni knjiznici izredna seja Strokovnega sveta 
za knjiznicarstvo Republike Slovenije. V na
daljevanju objavljamo zapisnik izredne seje in 
dopis, ki ga je predsednik Strokovnega sveta 
Stane Cehovin poslal pristojnim ministrstvom, 
v skladu s sklepom sprejetim na izredni seji. 

ZAPISNIK 

izredne seje Strokovnega sveta za 
knjiznicarstvo Republike Slovenije, ki je bila 
dne 11.10.1993 ob 9.30 uri v Narodni in uni
verzitetni knjiznici. 

Prisotni clani: mag. Melita Ambrozic, 
Stane Cehovin, Silvo Fatur , Franka lnkret, 
Ancka Korze-Strajnar, Torno Martelanc, Mar
jetka Primozic (namesto mag. Ceneta Bavca), 
mag. Bernard Rajh 

Drugi prisotui: Ivan Kanic, Marjan Zlo
hcc (Delo) , Mirjana Ravnjak (TVS), Ana Mar
telanc 
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Opraviceno odsotni: mag. Nada Cesno
var, Breda Filo 

Dnevni red: 
1. Obravnava in verifikacija dopisa mini

strom 
2. Razno 
Sejo je vodil predsednik Strokovnega sveta 

Stane Cehovin. 

AD 1/ 

U vodno obrazlozitev je podal 
Stane Cehovin . Pojasnil je, da se je za izre
dno sejo odlocil , ker je polozaj v knjiznicarstvu 
teiak in se problemi prepocasi resujejo. Za
radi tega je napisal pristojnim ministrom do
pis. V tern dopisu niso zajeti vsi problemi 
knjiznicnega informacijskega sistema, izposta
vljeni so le najbolj pereci in sicer: kadrovski 
problemi v NUK, predvsem nezasedeno me
sto ravnatelja NUK, izgradnja Univerzitetne 
knjiznice, financiranje celotnega sistema in za
konodaje s podrocja knjiznicarstva. 

Predsednik je Strokovni svet seznanil , da je 
na njegov dopis odgovorilo le Ministrstvo za 
kulturo. Ostali dve ministrstvi se nista od
zvali. Glede na to se je predsednik odlocil, da 
ponudi Vladi Republike Slovenije svoj odstop. 
Opozoril je, da njegov odstop ne obvezuje osta
lih clanov Strokovnega sveta. Odlocijo naj se 
po svoji vesti. 

V razpravi se je najprej oglasila Ancka 
Korze-Strajnar in povedala, da je trenutno 
stanje v knjiznicarstvu resnicno zaskrbljujoce, 



kajti stroka je zelo nazadovala. Ceprav so bili 
prej dosezeni lepi uspehi , ima sedaj obcutek, 
da je knjiznicarst vo potisnjeno na stranski tir. 
Proti takemu stanju mora Strokovni svet pro
testirati in tudi podpreti napovedano stavko 
delavcev NUK . Tudi sama namerava ponuditi 
Vladi svoj odstop. 

Marjetka Primozic iz Ministrstva za znanost 
in tehnologijo je poudarila, da je njihovo mini
strstvo vseskozi podpiralo razvoj knjiznicnega 
informacijskega sistema. Veliko je pomagalo 
NUK. Opozorila je, da je dopis NUK odvr
nil nekatere interesente za mesto ravnatelja, 
da bi se prijavili . Imela je tudi pripombe 
na delo Strokovnega sveta. Menila je tudi, 
da bi mora.la biti NUK osrednja iniititucija 
v knjiznicnem informacijskem sistemu in ne 
IZU M. Pojasnila je, da Vlada nacrtuje spre
membo odloka o ustanovitvi Univerzitetnega 
iniitituta informacijskih znanosti. 

Torno Martelanc je deja), da ga skrbi odnos 
drzave do knjiznicarstva in posebej do NUK. 
NUK, ki naj bi bila vodilna institucija na po
drocju knjiznicarstva, ae pa ne more razvijati, 
ker nima dveh vodilnih delavcev. Neurejeno 
stanje v NUK vpliva negativno tudi na celo
ten knjiznicni informacijski sistem in na delo 
Strokovnega sveta. Menil je, da je pri ime
novanju ravnatelja NUK prevec prisotna po
Iitika. Obenem je pripomnil , da bi se morali 
knjiznicarji prej oglasiti in bi za nastalo situa
cijo lahko vec storili . Javnost je treba opozo
riti na najbolj perece probleme NUK in celo
tnega knjiznicarstva. 

Mag. Bernard Rajh je poudaril, da so odgo
vorne osebe na ministrstvih veliko obljubljale. 
Opozoril je tudi, da je osnovni nesporazum 
nastal zaradi Odloka o ustanovitvi Univerzi
tetnega instituta informacijskih znanosti, ki je 
v nasprotju z Zakonom o knjiznicarstvu. Pri
pomnil je tudi, da v Zakonu o Univerzi ni do
volj omenjena knjiznicarska dejavnost . Pou
daril je, da je zmotno mnenje, da za sprejem 
zakona o knjiznicarstvu staliiice stroke ni bi-
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stvenega pomena. Odnos do knjiznicarstva se 
po njegovo kaze tudi v dejstvu, da se je pra
znovanja 90-letnice UKM udelezil le predse
dnik drzave Milan Kucan, od ministrstev pa 
ni bil nihce prisoten. Menil je, da je Mini
strstvo za znanost in tehnologijo veliko storilo 
za knjiznicarsko stroko, vendar nastajajo pro
blemi pri medresorskem usklajevanju. Opozo
ril je, da dobiva knjiznicarstvo premalo infor
macij iz ministrstev. 

Stane Cehovin je poudaril, da imenovanje 
ravnatelja NUK ne more biti samo stvar de
lavcev NUK, ampak sirse druzbe. Zaradi tega 
je ravnanje ministrstev v tern postopku nedo
pustno. Menil je, da bi se morala pristojna 
ministrstva ucinkoviteje vkljuciti v iskanje no
vega ravnatelja NUK, saj je to osrednja naci
onalna institucija. 

Mag. Melita Ambrozic je opozorila, da je 
tudi Enota za razvoj knjiznicarstva pri NUK 
dejansko brez vodstva in je kadrovsko okr
njena, kar ze ima vidne posledice pri ra
zvoju stroke. Omenila pa je, da imajo de
lavci enote kljub tezavam dobre stike z Mini
strstvom za znanost in tehnologijo. Poudarila 
je tudi, da smo knjiznicarji lahko ponosni na 
nas knjiznicni informacijski sistem tudi v pri
merjavi s podobnimi sistemi v tujini. Nasa 
drzava pa se tega napredka ocitno ne zaveda. 

Franka Inkret je menila, da bi Republika 
Slovenija kot ustanoviteljica NUK morala vec 
storiti za to knjiznico. Opozorila je, da bo 
imelo letos veliko osrednjih kulturnih institucij 
izgubo. NUK je z osamosvojitvijo Slovenije 
dobila se dodatne naloge, zato jih ne bo mogla 
izvesti z ozirom na manjiia financna sredstva. 
Predlagala je, da bi morali biti knjiznicarji pri 
reiievanju problemov bolj agresivni. 

Ancka Korze-Strajnar je iie dodala, da bi 
moral NUK opraviti temeljito notranjo re
formo, toda brez vodstva reforma ni mogoca. 
Opozorila je tudi na problem nabave gradiva: 
dotok novih gradiv v knjiznice je prakticno 
ustavljen zaradi pomanjkanja denarja. 



Silva Fatur se je strinjal s trditvijo, da je 
kljucni problem NUK kadrovski, ker je brez 
vodstva, vendar je opozoril tudi na pomemb
nost delovanja Strokovnega sveta kot organa 
Vlade Republike Slovenije. Ima vtis, da Vlada 
Strokovnega sveta za knjiznicarstvo sploh ne 
potrebuje, saj se vse pomernbnejse odlocitve 
v zvezi z knjiznicarstvorn sprejernajo miino 
njega. Predlagal je, naj Strokovni svet na tej 
seji zavzame tudi stalisca do stevilnih proble
rnov v knjiznicarstvu. S terni stalisci je po
trebno seznaniti javnost in odgovorna rninistr
stva. 

Mag. Bernard Rajh je opozoril, da bi rno
rala rninistrstva pri financiranju enakopravno 
obravnavati vse institutcije, tako kulturne kot 
solske in znanstvene. Obenem je predlagal, 
naj tudi ministrstva in vse ostale institutcije 
poiiicejo notranje rezerve. 

Torno Martelanc se je strinjal s Faturje
virn predlogorn . Javnost je potrebno opozoriti 
na bistvene problerne knjiznicnega inforrnacij
skega sisterna in sicer na: irnenovanje ravnate
lja NUK, gradnjo Univerzitetne knjiznice, ne
ustrezno financiranje knjiznicarstva in obliko
vanje zakonodaje na tern podrocju. Predlagal 
je, naj ta stalisca, na osnovi pisrna predsednika 
in razprave na seji , pripravi triclanska skupina, 
ki jo bo irnenoval Strokovni svet. 

Predsednik Stane Cehovin se je s predlogom 
Faturja in Martclanca strinjal in predlagal na
slcdnji sklep: V delovno skupino za pripravo 
stalisc se imenujejo Ancka Korze-Strajnar, 
mag. Bernard R.ajh in Stane Cehovin. 

Staliiica je treba nasloviti trem ministrorn, 
prcdscdniku Vlade, predsedniku Drzavnega 
zbora, predsedniku Drzavnega sveta, predse
dniku Odbora Drzavnega zbora za kulturo, 
solstvo in sport ter sredstvom obvescanja. 

Strokovni svet je predlog soglasno sprejcl. 
Po izcrpni razpravi so se naslednji na seji 

prisotni clani odlocili , da odstopijo in predla
gajo Vladi R.epublike Slovenije, naj njihov od
stop sprejme ter nastalo situacijo razreiii v 
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okviru predvidenih ukrepov. Odstopili so: 
Stane Cehovin, predsednik, 
Silva Fatur, clan, 
Torno Martelanc, clan, 
mag. Bernard R.ajh, clan, 
Franka lnkret, clanica, 
mag. Melita Arnbrozic, clanica, 
Ancka Korze-Strajnar, clanica. 
Ze pred sejo Strokovnega sveta je pod ala pi

sni odstop Martina Sircelj. Trije clani so bili 
opraviceno odsotni. 

Predsednik Strokovnega sveta Stane 
Cehovin se je zahvalil clanom za sodelovanje 
na tej in na vseh prejsnjih sejah . Zahvalil se 
je tudi novinarjern za udelezbo. Izrazil je upa
nje, da bo s stalisci, ki jih ho Strokovni svet 
za knjiznicarstvo naslovil rninistrom, Vladi in 
medijem, opozoril na najbolj perece problerne 
v knjiznicarstvu in tudi tako pospesil njihovo 
resevanje. 

S tern je bila sklenjena zadnja seja Strokov
nega sveta za knjiznicarstvo Republike Slove
nije v tej sestavi. 

Zapisala: Predsednik: 
Ana Martelanc Stane Cehovin 

PIS M 0 

Spostovani gospodje rninistri ! 

Strokovni svet R.epublike Slovenije za 
knjiznicarstvo je na izredni seji (11.10.1993), 
sklicani v zvezi z razrnerarni v slovenskem 
knjiznicnern inforrnacijskern sisternu in v zvezi 
s pisrnom, ki varn ga je njegov predsednik po
slal 17.9.1993, po dolgi in zavzeti razpravi, za 
to , da bi izprical svojo odgovornost znotraj se 
veljavnega zakona o knjiznicarstvu, ugotovil, 
da je dosezena stopnja razvoja knjiznicnega 
informacijskega sisterna v Republiki Sloveniji 
v rnednarodnih strokovnih krogih cenjena in 
splosno priznana kot relativno visoka. Straka 



v lkpubliki Sloveniji vidi v tern pomemben 
dosezek in meni, da bi rnorala tako oceno spre
jet.i tudi pristojna ministrstva, hkrati pa zeli 
opozoriti, da ne bi srneli dopuscati razmer, ki 
bi dosezeno ovirale v nadaljnjern razvoju, ali 
pa celo pot.isnile v stagnacijo in nazadovanje. 

Na osnovi zgornje ugotovitve je Strokovni 
svct Republike Slovenije za knjiznicarstvo 
sprcjel naslednje stalisce: 

1. Nedopustno je, da je Narodna in univer
zitetna knjiznica, kot nosilka knjiznicnega 
informacijskega sistema, ie vec kot 
eno leto brez ravnatelja. Tudi me
sto pomocnika ravnatelja zacasno zaseda 
vrsilec dolznosti . To ima izredno hude 
posledice za N arodno in univerzitetno 
knjiznico, ki je pred svojo notranjo re
formo, za knjiinicno informacijski sistem 
kot celoto in za delo Strokovnega sveta za 
knjiznicarstvo. 

Rcscvanje tega problema ne more biti 
prepusceno zgolj ponovnemu razpisu, 
slui'ajnim prijavljencem in kolektivu 
N lJ K-a. Pristojna ministrstva se morajo 
intenzivno vkljuciti v pritegnitev kandi
data, ki bo kos zahtevnim in odgovor
nim nalogam. Narodna in univerzitetna 
knjiznica je vendar nasa nacionalna in 
osrednja univerzitetna knjiznica ter se
veda slovenska maticna knjiznica; s tern 
pa vrh slovenskega knjiznicnega informa
cijskega sistema. 

2. Predlog zakona o zagotovitvi sredstev za 
izgradnjo U niverzitetne knjiznice v Lju
bljani je Vlada v zacetku oktobra poslala 
v parlarnentarni postopek. 

Glcde na pomcn, ki ga bo imela Uni
verzitctna knjiznica za nadaljnji razvoj 
Univerze v Ljubljani (Univerza je brez 
svoje osrednje knjiznice), za razvoj in 
delo nacionalne knjiznice in za knjiznicni 
informacijski sistem v celoti, je spre-
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jem zakona nujen . Strokovni svet. za 
knjiznicarstvo se zaveda, kaksne so mate
rialne razmere druzbe in kaksni so okviri 
javne porabe. Zaveda se tudi obsega sred
stev potrebnih za izgradnjo univerzitetne 
knjiznice. Toda prav zaradi tega apelira 
na Driavni zbor, naj se odloci modro in 
odgovorno, hkrati pa razvojno, ker izgra
dnja tega objekta pomeni investicijo v ra
zvoj z izredno pomembnimi multiplikacij
skimi ucinki. 

3. Strokovni svet za knjiznicarstvo se je in
tenzivno vkljucil v pripravo novega za
kona o knjiznicarstvu (knjiznicnem infor
macijskem sistemu) . Pred vec kot enim le
tom je razpravljal o delovnem gradivu za 
zakon, oblikoval vrsto stalisc in mnenj ter 
ie tedaj predlagal, naj pristojno ministr
stvo oblikuje delovno skupino za pripravo 
zakona, sestavljeno iz predstavnikov pri
stojnih ministrstev in stroke. 

Strokovni svet za knjiznicarstvo pozdra
vlja namero Ministrstva za kulturo, da 
se omenjena delovna skupina koncno ohli
kuje, hkrati pa opozarja, da bi se moralo 
delo pri pripravi zakona intenzivirati (me
nimo, da je popolnoma zastalo) in da bi 
morala biti v to delo pritegnjena stroka. 

4. Strokovni svet za knjiznicarstvo meni, 
da osnovni nesporazum pri financiranju 
knjiznicnega informacijskega sistema iz
haja iz (ne)razumevanja dejavnosti sploh. 
Ilustrativno se to kaze v tern, da isto mi
nistrstvo uporablja za vrednotenje sred
stev, ki imajo isti namen, razlicna merila. 
To postavlja dejavnost v neenakopraven 
poloiaj in v rdece stevilke . 

Drugi problem zadeva sredstva za nakup 
knjiznicnega gradiva, ki so v sedanjem ob
segu, glede na usahlo kupno moc prebival
stva in vedno vecji pritisk na knjiznice, 
nezadostna. Ta problem se se posebej 



zarn,t.rujc pri nakupu t.ujih periodicnih in 
rnonografskih publikacij . 

Tret.ji problem zadcva financiranje Na
rodrw in univcrzit.dne knjiznice v Lju
bljani in Univerzil,ctnc knjiznice v Mari
born kot osrednjih univerzitetnih knjiznic 
ter Centralne tehniske knjiznice v Lju
bljani kot osrednje knjiznice za podrocje 
tehnike in naravoslovja. Potrebno je skle
nit.i ze zacete aktivnosti, da posamezno 
knjiznico financira eno ministrstvo, hkrati 
pa zagotoviti sredstva za realizacijo tega. 

5. Strokovni svet za knjiznicarstvo je ocenil, 
gleJc na dolocila Zakona o knjiznicarstvu, 
moznosti za svoje delo. Ponovno je bilo 
ugot.ovljeno, <la je delo, ki ga je Strokovni 
svct opravil v preteklosti, zelo pomembno. 
Hkrati pa se je oblikovalo stalisce, da 
( ne )odzivnost pristojnih ministrstev na 
prcdloge St.rokovncga svet,a in njegovega 
predsednika narekujejo temeljit. razmislek 
o t.cm, ali bo Strokovni svet v bodoce 
sploh se obstajal (cc bo, kje bo deloval in 
kaksne bodo njegove pristojnost.i) in ali je 
scdanji se zazeljen . 

Zaradi tega jc vecina clanov odstopila. 
Na izredni seji so to izrecno potrdili : 
St.ane Cehovin, predsednik; Silvo Fatur, 
clan; Torno Martelanc, clan; mag. Ber
nard Rajh, clan; Franka Inkret, clanica; 
mag. Melita Ambrozic, clanica; Ancka 
Korze-Strajnar, clanica. Ze pred tern je 
pisno odstopila ga. Martina Sircelj. Ostali 
clani se na seji Strokovnega sveta niso 
opredelili, ali pa niso bili prisotni. 

Na osnovi navedenega predlagam, da 
Vlada Republike Slovenije Strokovni svet 
v dosedanji sestavi razresi in razmisli o 
imenovanju novega. 

Stane Cehovin 

Predsednik 
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*************************************** 

VISOKOSOLSKE KNJIZNICE 

**************************************** 

SEKCIJA ZA 
VISOKOSOLSKE 

KNJIZNICE 
PoROCILO O DELU (1991-1993) 

Sekcija za visokosolske knjiznice v se
danji sestavi, je bila imenovana na 
Skupscini ZBDS !eta 1991. Ciani sek
cije so: mag. Tomaz Bartol, Julijana 
<lei Giusto, mag. Bozidar Kante, Mirana 
Likar-Bajzelj, Ana Martelanc, mag. Tone 
Percic, Zdenka Petermanec, Dajana Sisko 
in mag. Joze Urbanija. 

V tern mandatnem obdobju je sekcija 
imela 3 sestanke in 3 dopisne seje. Na 
sejah smo obravnavali naslednjo proble
matiko: program dela sekcije za ob
dobje 1991-1993, predlog eticnega ko
deksa knj iznicnih delavcev, pri pombe 
za zakon o placah delavcev v javnih 
vzgojnoizobrazevalnih zavodih, status vi
sokosolskih knj izni carjev, zakon o viso
kem solstvu, merila za financiranje vi
sokOBolskih knjiznic ter druge tekoce pro
bleme. Organizirali smo tudi okroglo 
mizo v okviru posvetovanja ZBDS !eta 
1992 na temo: Moznosti trzenja informa
cij. Za jesensko posvetovanje ZBDS 1993, 
pa smo pripravili okroglo mizo na temo: 
Visokosolski knjiznicarji med vizijo in re
alnostjo. 

Najvec pozornosti smo posvetili problemu 
statusa visokosolskih knjiznicarjev . V pri
zadevanjih za izboljsanje statusa smo med 



drugirni akcijami obiskali rektorja Uni
verze v Ljubljani, akad . prof. dr. Tislerja. 
Scstanek s prof. dr . Krizmanom, rektor
jern rnariborske univerze, paje zaradi nje
govc prezasedenosti zal odpadel. 

Ce bi ob zakljucku nasega prvega man
data poizkusili oceniti nase delo, bi lahko 
ugotovili, da kljub nasim prizadevanjem 
nisrno mogli v celoti realizirati nasega pro
grama dela, kajti resevanje nekaterih bi
stvenih problemov (kot npr. status vi
sokosolskih knjiznic, place knjiznicarjev 
ipd .) niso v pristojnosti stroke, temvec 
Univerze (fakultet) in ministrstev. 

Mcnimo, da se bo delovanje in status vi
sokosolskih knjiznic bistveno izboljsal sele 
1.akrat, ko bo Univerza spoznala (in se 
tako tudi ravnala), daje knjiznicna dejav
nost sestavni del univerzitetne dejavnosti. 

Trenutno pa zal ostajajo nase naloge in 
prizadevanja na ravni nenehnega opozar
janja na probleme in predlaganja strokov
nih resit.ev. 

Ob tej priloznosti bi se prosila vse vi
sokosolske knjiznicarje, da posredujejo 
sckciji predloge za njeno nadaljne delo. Za 
vase sodelovanje se vam vnaprej zahvalju
Jem. 

Ana Martelanc 

predsednica sekcije 

KOMISIJA ZA 
INFORMATIKO, 

DOKUMENTACIJO IN 
KNJIZNICARSTVO PRI 

UNIVERZI V LJUBLJ ANI 
Na seji univerzitetnega sveta Univerze v 
Ljubljani, dne 22.10.1993, so bili imeno
vani novi clani Komisije za informatiko, 
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dokumentacijo in knjiznicarstvo. Komi
sijo sestavljajo: 
prof.dr . Zarjan Fabjancic, EF, predsednik 
prof.dr . Tomaz Pisanski, FNT, oddelek za 
matematiko 
doc.dr. Marjan Krisper, FER 
doc. Majda Jakse-Ujcic, FF 
dr. Matjaz Zaucer, CTK 
mag. Janez Jug, FDV 
mag. Melita Ambrozic, NUK 

Novo izvoljenemu predsedniku in clanom 
zelimo veliko uspehov pri resevanju pro
blematike visokosolskih knjiznic! 

Ana Martelanc 

*************************************** 

SPLOSNOIZOBRAZEVALNE 
KNJIZNICE 

*************************************** 

PREDLOG AMANDMAJA 
K PRORACUNSKEMU 

MEMORANDUMU 
REPUBLIKE SLOVENIJE 

ZA LETA 1994-1997 

"Za investicije v javne knjiznicne za
vode, splosnoizobrazevalne knjiznice I. in 
II. skupine, ki delujejo na obmocjih z 
vec kot 50.000 prebivalci, se nameni 
del namenskih sredstev iz drzavnega 
proracuna." 

Obrazlozitev: 
Drzava, zavezana s Splosno deklaracijo o 



clovekovih pravicah , uveljavlja natelo do
st.opnosti informar.ij, izobrazevanja in kul
turc vsem in vsakornur s splosnoizobra
zevalnirni knjiznicami. Izvajanje tega je 
z Zakonom o knjiznicarntvu (Ur.list SRS, 
st. 27 /82, -12/86) prenesla na obcine, ki 
morajo kot ustanovitelji zagotoviti stan
dardom ustrezne pogoje za delo knjiznic. 
Vecina obcin svojih obveznosti ni mogla 
zagotavljati, zato je drzava priskocila na 
pomoc z odkupom knjig za knjiznice in z 
opremljanjem nekaterih knjiznic v demo
grafsko ogrozenih krajih. 

Z novo ureditvijo zakonodaje pa so se 
obcinska sredstva za druzbene dejavno
sti mocno skrcila in za knjiznice ostala 
celo pod ravnijo tekocega vzdrzevanja ob
stojecega stanja, ki niti minimalnim stan
dardom ne ustreza. Tako se kriza se po
glttblja, se posebno izrazito na podrocju 
prostora. 

Prostorsko stisko splosnoizobrazevalnih 
knjiznic I. in II. skupine, ki svojo de
javnost ( domoznanstvo, maticnost, po
sredovanje zahtevnih informacij in gra
<li va .. . ) posredujejo navzdol, v manjse 
obcine svojega okolja, in navzgor do na
cionalne knjiznice, zaradi potreb uporab
nikov v knjiznicnem informacijskem sis
t,emu, ne bodo mogle obcine, kjer je sedez 
osrednje knjiznice, same resevati. Vecina 
teh knjiznic ne dosega niti minimalnih 
standardov prostora (11 do 14), razpon 
sega od 46 % do 91 %. Prostori, v ka
terih so, so nefunkcionalni in pogosto na 
vec lokacijah; potrebni so obnove, prenove 
ali na<lomestne gradnje. Obstojefa mreza 
irna ze nacrtovane investicije in nekatere 
od t.eh so nujne (Novo mesto, Kranj, Ptuj, 
Murska Sobota, Nova Gorica). 

Nujnost pogojujejo potrebe uporabnikov, 
ki jim knjiznice v neustreznih pogojih 
ne morejo posredovati potrebno litera-
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turo, informacijo, ki jo potrebujejo, tako 
kot drzava potrebuje izobrazene, infor
mirane in kulturne drzavljane - zato 
bo v drzavnem proracunu poskrbela 
tudi za sredstva za splosnoizobrazevalne 
knjiznice. 

Silva Novljan 

ALPE-JADRAN, SEKCIJA 
ZA 

SPLOSNOIZOBRAZEVALNE 
KNJIZNICE 

Letos smo se udelezili strokovnega sre
fanja knjiznifarjev splosnoizobrazevalnih 
knjiznic dezel Alpe-Jadran stirje pred
stavniki iz Slovenije (Terezija Anto
lin in Joie Pap iz splosnoizobrazevalne 
knjiznice Murska Sobota ter Dragica 
Turjak in Barbara Kovar iz Maribor
ske knjiznice). Posvetovanje je bilo od 
5.-7. oktobra 1993 v kraju Gyor na 
Madfarskem. 

Poslusali smo zamm1ve referate kolegov 
iz Avstrije, Madzarske, Italije, Hrvaske, 
predstavnica knjiznice iz Murske Sobote 
pa je prebrala tudi slovenski referat, saj 
se g. Silva Novljan, ki je referat prispe
vala, posvetovanja zaradi odsotnosti ni 
mogla udeleziti. Teme, ki so jih pred
stavili udelezenci, so bile v Novicah ze 
objavljene, zato homo navedli samo ne
kaj ugotovitev in zakljuckov, do katerih 
smo prisli med poslusanjem, diskusijami 
in druzenjem v teh dneh. 

Glede na to kar smo slisali o polozaju 
in organiziranosti javnih knjiznic v re
giji Alpe-Jadran, smo slovenski pre<l
stavniki ugotovili, da smo povezanost 
racunalniskega knjiznicnega informacij
skega sistema v Sloveniji ze zelo visoko 



razvili, da so vert.ikalne in horizontalne 
povezave med razlicnimi in enakimi tipi 
knjiznic v prirnerjavi z drugimi dezelami 
(Avstrija, Madzarska) na kar visoki ravni. 
Pripravljamo nov zakon, ki bo kakor ze se
danji, vkljuceval vse tipe knjiznic v enem 
dokumentu . Zakon manjka Avstrijcem, 
Madzarom in Italijanom. Predvsem pri 
poslusanju referatov kolegov iz Madzarske 
in A vstrije smo dobili obcutek, da so 
javne knjiznice v vcliki meri prepuscene 
same sebi in med njimi ni koordinacije, 
rnanjka pa tudi povezava med razlicnimi 
tipi knjiznic. 

Dr. Durda Mesic, strokovna sodelavka 
iz Nacionalne in univerzitetne knjiznice v 
Zagrebu, je v imcnu svojih odsotnih ko
legic predstavila predlog koncepta infor
macijskega sistema Alpe-Jadran - javne 
knjiznice, kjer bi kreirali bazo s po
datki o javnih knjiznicah (kratka zgodo
vina, organiziranost, ponudba, kontak
tne osebe ... ). Predstavniki iz Slovenije 
smo ugotovili, da homo podobne vrste 
bazo, ki jo nacrtujejo v okviru dezel Alpe
Jadran, v kratkem zaceli uporabljati tudi 
udelezenci sistema COBISS v Sloveniji 
(CO LIB referalna baza podatkov tipa vo
dnika, ki je kolikor nam je znano tre
nutno se v testiranju v NUK). Sloven
ski udelezenci smo izkoristili priloznost 
in smo na koncu posvetovanja na kratko 
predstavili tudi knjiznicni informacijski 
sistem Slovenije (COBISS) . 

Zadnji clan popoldne je bilo se zaseda
nje delovne skupine javnih knjiznic dezel 
Alpe-J ad ran, kjer so sprejeli naslednje 
sklepe: 

( a) Skupina splosnoizobrazevalnih knji
znic v skupnosti Alpe-J adran se bo 
v bodoce sestajala vsako leto. 

(b) Predvidoma v letu 1995 bo organi-
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zirana razstava nove oz. obnovljene 
splosnoizobrazevalne knjiznice na 
Hrvaskem (Zadar), s prezentacijo 
pohistva in opreme. 

( c) Izdaja publikacije o splosnoizobraze
valnih knjiznicah v skupnosti Alpe
J adran (zgodovinski opis, delovanje 
knjiznic, ... ). 

( cl) Organizacija treh stipendij ( v tra
janju enega meseca) vsako leto. 
Knjiznice naj bi ponudile rnozuosti 
za izmenjavo delovnih izkusenj v 
obliki enomesecnih stipendij. 

( e) Skupina splosnoizobrazevalnih 
knjiznic Alpe-Jadran zeli izdati 
bilten oz. adresar pomembnejsih 
splosnoizobrazevalnih knjiznic Alpe
Jadran, zato mora vsaka drzava 
poslati opis svojih pomembnejsih 
knjiznic (tistih, ki delujejo na po
drocju s 30.000 prebivalci) v Gyor, 
gospodu: 

MEZEI GYORGY 
Kisalfoldi konyvtarosok es 
Konyvtarak Egyesiilete 9021 GYOR, 
Baross G. u .4 
Madzarska 

Opis mora vsebovati: na
slov knjiznice, telefon, telefax, rav
natelj oz . kontaktna oseba, poglavi
tne znacilnosti knjiznice ( dejavnosti, 
ki jih opravlja). 

(f) Predlogi za srecanje v letu 1994: 
Radkersburg ali Gorica. Srecanje bi 
naj bilo predvidoma v aprilu. 

V casu posvetovanja smo si v Gyoru ogle
dali zupanijsko knjiznico, ki nekako u
streza tipu splosnoizobrazevalne knjizni
ce (pokrajinske in studijske knjiznice) v 



Sloveniji . Bibliotekarka nam je prijazno 
razkazala knjiznico. Povedala je, da te 
vrste knjiznic na Madzarskem niso po
vezane, da se vsaka zase odloca o orga
nizaciji posameznih podrocij v knjiznici, 
posebnih povezav med razlicnimi tipi 
knjiznic ni menda niti na papirju. Imajo 
racunalnisko izposojo s pomocjo crtnih 
kod, vendar imajo v bazo vnesene le 
iuventarne stevilke posameznih izvodov. 
Popolnih kataloznih zapisov ne vnasajo 
v racunalnik, ker taksnega programa se 
nimajo, tako da poteka obdelava rocno. 
U gotovili smo, da zaradi racunalniske iz
posoje na podlagi inventarnih stevilk na
stajajo neki dodatni rocni katalogi, ki jih 
uporabljajo, kadar morajo ugotavljati ka
tercmu naslovu pripada dolocena inven
tarna stevilka. Nacrtujejo popolnejsi pro
gram, na trgu obstaja vec razlicnih pro
gramov, sami morajo presoditi kateri je 
najboljsi. Za brake imajo na voljo bazo 
podatkov o aktualnih prireditvah, dogod
kih, ... V mestu Gyor. Gradivo je V pro
stem pristopu, stroka razvrscena po vr
stilcih UDK, leposlovje po abecedi avtor
jev oz. naslovov. 

Zadnji dan smo si ogledali tudi cerkveno 
knjiznico v Gyoru, kjer so nam pokazali 
zakladnico skofovskih predmetov, nato pa 
zanirnivo in bogato cerkveno oz. muzejsko 
knjiznico. Ustanovili so jo !eta 1989, ko so 
iz raznih skritih cerkvenih arhivov prene
sli te publikacije v sedanji prostor. 

Posvetovanje je bilo zanimivo, saJ smo 
spet pridobili nekaj izkusenj . 

Barbara Kovar 

Terezija Antolin 
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MEDNARODNI KNJIZNI 
KVIZ 

Na knjiznem sejmu v Frankfurtu je bi! 
v prireditvenem sotoru Stiftung Lesen, 
nemske ustanove za pospesevanje bra
nja, 7. oktobra sestanek vseh udelezenk 
letosnjega mednarodnega knjiznega kviza 
"Knjige gradijo mostove". 

V letosnjem kvizu so poleg Nemcije so
delovale A vstrija, Ceska, Slovaska, Polj
ska, Rusija, Spanija, Svica, Hrvatska in 
Slovenija. Posamezne drzave so orga
nizirale resevanje na razlicne nacine in 
v razlicnem casu; v Avstriji se na pri
mer koncuje konec oktobra, Spanija pa 
ga je zacela sele septembra in ga bo za
kljucila konec februarja 1994. Zato smo 
se na sestanku odlocili, da bo zrebanje 
nagrajencev letosnjega kviza iz vsake 
drzave udelezenke sele v marcu 1994. 
Splosnoizobrazevalne knjiznice v vseh slo
venskih obcinah naprosamo, da o tern ob
vestijo vse organizatorje letosnjega med
narodnega knjiznega kviza v svojem oko
lju, da bodo po potrebi lahko informirali 
resevalce letosnjega kviza. 

Iz dveh drzav so prisli predlogi za medna
rodni knjizni kviz v letu 1994: Rusi so pri
pravili vprasalnik in plakat na temo eko
logija, Nizozemci pa za prosti cas. Spre
jet je bi! nizozemski predlog in obljubili 
so, da homo dobili osnutek vprasalnika in 
plakata ze v letosnjem novembru. Pre
dlagajo, da bi vsaka drzava udelezenka 
sama priredila vprasalnik za svoje raz
mere in tudi knjige vkljucila po svoji 
presoji. Zacetek in konec resevanja bi 
vsaka drzava organizirala po svoje. Iz
gublja se torej mednarodnost mednaro
dnega knjiznega kviza. Govorilo se je 
tudi, da niti mednarodne nagrade ne bi 
zrebali vsako leto, ampak morda le na dve 



let.i . 

C~akamo na osnutek vprasalnika in pla
kata iz Nizozemske; potem pa bomo v Pi
onirski knjiznici takoj priceli s pripravo 
gradiva za kviz in na Zvezi bralnih znack 
bodo izdclali slovenski vprasalnik. Tako 
bomo s slovensko akcijo zares lahko zaceli 
t.akoj po zimskih pocitnicah. Naj pono
virno, da bomo za sodelovanje spet morali 
naprositi splosnoizobrazevalne knjiznice 
v vsch slovenskih obcinah in preko njih 
prcdvsem vse solske knjiznice. 

K viz v prihodnjem letu bo torej name-
njcm predvsem prostemu casu in ker je 
leto 1994 Mednaro<lno leto druzine bomo 
poskuiiali pripraviti kviz o prost~casnih 
aktivnostih v druzini, o druzinskem bra
nju in obenem bomo pozorni, da bodo ne
katera vprasanja tudi ekolosko obarvana. 

Tilka J amnik 

PRVI STUDIJSKI KROZKI 
PRI NAS 

An<lragoski center Slovenije je zakljucil 
prvi tecaj za mentorje in vodje studijskih 
krozkov. To je le ena izmed aktivno
sti neformalnega izobrazevanja odraslih, 
ki interesno zdruzuje odrasle, da si ob 
usklajevalski vlogi mentorja medsebojno 
bogatijo in dclijo znanje. Njihovo delo 
naj bi temeljilo na sociokulturni anima
ciji, na povezovanju ucenja z akcijo ali z 
doloi'enim namenom v socialnem okolju. 

Sre<liiica za interesne studijske krozke 
so sedaj vzpostavlja pri delavskih uni
verzah v Sentjurju, Skofji Loki, Po
st.ojni, Ormozu, Radovljici, Sezani, Ilir
ski Bistrici, Mezici, Kanalu ob Soci 
Zaku , Trebnjem, Lenartu, Grosupljem: 
Tolminu , Trzicu, Velenju. To je 
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priloznost, da se splosnoizobrazevalne 
knjiznice povezejo ( ce se se niso) z de
lavskimi univerzami oz. mentorji in jim 
predstavijo svojo dejavnost, moznosti za 
sodelovanje. Moznosti najlazje vsaka 
knjiznica sama oceni, pri tern pa naj ne 
spregleda dejstva, da taka skupina ljudi 
ne uporablja le uslug knjiznice (prostor 
za sestajanje, za predstavitev njihove de
javnosti, uporaba knjiznicnega gradiva in 
aparatur ... ), ampak je lahko pomocnik, 
sodelavec pri delu knjiznice in izvajanju 
njenega programa, se posebno ce je v iz
obrazevanje odraslih vkljuceno tudi se
znanjanje oz. ucenje uporabe knjiznice in 
njenega gradiva. Odrasli lahko s svojim 
znanjem in izkusnjami pomagajo pri dis
tribuciji izlocenega knjiznicnega gradiva, 
pri pripravljanju ali izvajanju prireditev; 
branje in pripovedovanje pravljic, zgodb, 
predstavitev strokovnih knjig, pomoc pri 
ucenju branja, pri ucenju, pri postavi
tvi razstave, pri akcijskih prireditvah, 
npr. zakljucna prireditev ob kvizu, vode
nje po razstavah, pomoc pri izdelovanju 
bibliografij, i.pd. 

Karkoli knjiznica ponudi v sodelovanje, 
ne sme biti razumljeno ali oblikovano kot 
zaposlitev odraslih v knjiznici, ampak kot 
prispevek neke skupine odraslih, ki lahko 
s svojim delom, znanjem in izkusnjami 
obogati vsakega clana iitudijskega krozka 
in skupnost, v kateri ta deluje . 

Vse dodatne informacije dobite pri An
dragoskem centru Slovenije, tel. (061) 
446-482, ki prireja tudi razlicne oblike iz
obrazevanja za svetovanje odraslim. 

Silva Novljan 



**************** *********************** 

SOLSKE KNJIZNICE 

*************************************** 

SKUPNI AKTIV SOLSKIH 
KNJIZNICARJEV IN 

RAVNATELJEV 

V petek, 22.10.1993, smo imeli na Srednji 
trgovski soli Maribor skupni aktiv ravna
teljev in srednjesolskih knjiznicarjev, ki 
sta ustanovljena pri Zavodu RS za solstvo 
in sport., OE Maribor. 

Na aktiv sem povabila predstavnici 
maticne sluzbe Mariborske knjiznice Bar
baro Kovar in Moniko Cermelj, predstav
nico UKM mag . lreno Sapac in pedagosko 
svetovalko za knjiznicno dejavnost Za
voda RS za solstvo in sport mag. Emo 
Struznik. 

Na sestanku smo najprej predstavili me
sto in vlogo solske knjiznice v vzgojno
izobrazevalnem procesu s poudarkom na 
ustreznem izboru informacijskih virov, ki 
so potrebni za izvajanje sodobnega pe
dagoskega procesa. Barbara Kovar in 
Monika Cermelj sta predstavili rezultate 
obdelave anket o stanju srednjesolskih 
knjiznic v Mariboru in Ptuju v primer
javi s strokovnimi standardi za solske 
knjiznice. lzkazalo se je, da je najvecja 
problematika solskih knjiznic prostorska 
st.iska, saj nobena knjiznica ne ustreza 
standardom, nekatere celo zelo zaostajajo 
ia njimi . 'I\1di prirast gradiva je nizek 
in jc zaostaj anje za strokovnimi standardi 
( 1.5 na ucenca) veliko. V razgovoru smo 
pri8li do zakljuckov, da je to posledica 
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tega, ker sole ne dobivajo namenskih sred
stev za nabavo knjiznicnega gradiva, zato 
sole pri izboru in nabavi knjiznicnega gra
diva ravnajo razlicno. Glede prostorske 
problematike pa bi se morala problema
tika neustreznih solskih knjiznic resevati 
v okviru ustreznih materialnih pogojev 
za izvajanje vzgojno-izobrazevalnega pro
cesa na soli . Na to bi morali biti pozorni 
tudi pri bodocih verifikacijah sol. 

V drugem delu aktiva so se vrstila vprasa
nja predvsem ravnateljev pedagoski sve
tovalki mag. Emi Struznik, ki je na 
vprasanja odgovarjala in pojasnjevala 
stalisca Ministrstva in Zavoda za solstvo. 
Naj izpostavim nekatere : 
- najvec vprasanj in nejasnosti je bilo v 
zvezi s standardi in normativi za sistemi
zacijo delovnega mesta ( ali delovnih mest) 
knjiznicarja, 
- sole naj bi dobile namenska sredstva za 
nabavo ustrezne literature, 
- v zvezi z bodofo maturo in gradivi, kijih 
bodo za to potrebovali ucenci in ucitelji , 
naj drzava zagotovi sredstva in doloci po
trebno stevilo obveznih in priporocenih 
gradiv glede na stevilo ucencev, ki bodo 
opravljali tako obvezne kot izbirne pred
mete, 
- kdaj bodo tudi solske knjiznice po
vezane v racunalniske mreze in s tern 
javno dostopni njihovi katalogi, saj bi tudi 
na ta nacin lahko medsebojno sodelovali 
in koordinirali solsko delo in izmenjavali 
dolocena gradiva, 
- kdo naj opravlja selekcijo za izbor ustre
znih informacijskih virov, ki jih sole po
trebujejo za pouk pri posameznih pred
metih, 
- zakaj sploh potrebujemo toliko solskih 
knjiznic, ce pa imamo ze toliko javnih 
knjiznic, 
- kaj morajo solske knjiznice nuditi svo-



Jim uporabnikom in kaj ostale knjiznice 
SVOJlffi, ... 

Debata je bila torej burna, vecina rav
nat,eljev je pokazala dovolj zanimanja 
in razumevanja za delovanje solskih 
knjiinic, gle<le na nekatera vprasanja pa 
je bila ideja o skupnem aktivu ravnate
ljcv in knjiznicarjev vec kot upravicena 
in upam, da bo delovanje in sodelova
nje (knjiznicar, strokovni aktivi uciteljev, 
ravnatelj) na nckaterih solah v bodoce 
boljse. 

Po koncancm aktivu smo se vsi skupaj 
udelezili slovesne otvoritve nove solske 
knjiznice Srednje trgovske sole. Pridobi
tev nove knjiznice na tej soli je zasluga 
prizadevne knjiinicarke Nade Polic, ki je 
samo v enem letu pedagoskega delovanja 
(brcz ustrezne solske knjiinice, v sodelo
vanj u predvsem z Mariborsko knjiznico) 
dokazala in prepricala vodstvo sole, da so
dobna sola brez solske knjiznice ne more 
uspesno delovati. 

Majda Steinbuch 

vodja aktiva 

KAJ OZIROMA CESA TE 
LAHKO NAUCI 
KNJIZNICAR? 

SODELOVANJE DVEH VRST 

KNJIZNIC 

Sodelovanje med Knjiinico Grosuplje in 
Srcdnjesolsko knjiznico v lvancni Gorici 
pot.eka ze dalj casa - najvec v izmenjavi 
oz . izposoji gradiva in iskanju informacij 
za uporabnike. 

Lansko let.o pa smo v okviru izbirnih 
vscbin razvili novo rclacijo sodelovanja -
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vzgojo uporabnika v samostojnega iskalca 
informacij s pomocjo vseh pomagal, ki jih 
ima knjiznica (katalogov, prirocnikov .. . ). 
Z dijaki prvih letnikov gimnazijske in 
ekonomske usmeritve Srednje sole Jo
sip Jurcic iz lvancne Gorice obiscemo 
Knjiznico Grosuplje . V prvem delu jih 
seznanimo s pomocjo diapozitivov z ra
zvojem pisav in z zgodovino knjige in 
knjiznic. Dijaki se seznanijo s pojmi: 
slikopisi, hieroglifi, klinopisi, inkunabule, 
inicialke, iluminacije ... Po prvem - zgodo
vinskem delu - preidemo na vrste knjiinic 
danes in podrobnejso predstavitev UDK 
sistema. 

Po natancnih navodilih se zacne Zivahno 
in ustvarjalno iskanje literature po 
knjiznici . Ucenci iscejo strokovno litera
turo - predvsem splosne prirocnike in zgo
dovinske preglede . 

Po koncanem delu porocajo o rezulta
tih iskanja. Pravilno porocanje zah
teva tudi natancno navajanje literature 
po dolocenih pravilih . Tovrstno delo po
maga pri zbiranju gradiva za razlicne re
ferate in pisanje seminarskih nalog ter ka
sneje tudi diplomskih nalog. 

S tern je knjiznicarjeva naloga pri pri
pravljanju uporabnika za aktivnega in sa
mostojnega iskalca informacij izpolnjena. 
Tako usposobljen uporabnik je pripra
vljen za premagovanje marsikatero oviro 
na poti izobrazevanja. 

Milena Bon 

Srednjesolska knjiznica v lvancni Gorici 



*************************************** 

PREDSTAVLJAMO VAM 

*************************************** 

POSVETOVANJE 
SVETOVALNEGA TELESA 

ISBN AGENCIJ 

14. in 15. oktobra 1993 je v Budimpesti 
potekalo posvetovanje svetovalnega telesa 
ISDN agencij, ki sem se ga kot vodja Slo
venske agencije za ISBN udelezila tudi 
sama. Financna sredstva za stroske po
t.ovanja jc prispevala Open Society Fund 
- Ljubljana in za pomoc se ji toplo zahva
ljujem. 

Letosnje posvetovanje je bilo ze 21. po vr
sti in udelczilo sc ga je do sedaj najvecje 
st.evilo predstavnikov nacionalnih ISBN 
age11c1J. 

Dnevni red posvetovanja je bit zelo 
ohsezen, dejavnost Mednarodne ISBN 
agcncije v preteklem letu je bila zelo pe
st,ra in uspesna, prav nic pa ne zaosta
jajo porocila nacionalnih agencij, ki se 
lahko pohvalijo z vedno vecjim stevilom 
zaloznikov sodelujocih v sistemu ISBN. 
Vsakoletni rezultat nasega prizadevanja 
so trije zajetni zvezki z naslovom Pu
blishers' International ISBN Directory 
(PJID), ki prerascajo sami sebe. Doseda
nje izdaje so bile zasnovane tako, da vsak 
posamezni zvezek (abecedni imenski, ge
ografski in numericni pristop) prinasa ce
lot.ni opis vsake zaloibe. Da bi zmanjsali 
st.roske priprave, tiskanja, zlast,i pa dis-
1.ri bucije, smo se odlicili, da so popolni 
opisi vsake zalozbe v enem samem zvezku 
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(samo po enem pristopu), druga dva pri
stopa pa se objavita kot kazali. Ker se ni
smo mogli zediniti, kateri od treh pristo
pov naj nosi popolni opis in katera dva naj 
bi vsebovala le kazali, stalisce zaloznika 
pa je znano, smo pooblastili Mednarodno 
ISBN agencijo, da skupaj z zaloznikom 
poisceta najustreznejso obliko. Do nasle
dnjega srecanja pa naj najuspesnejsi naci
onalni agenciji (ZDA in Velika Britanija) 
v sodelovanju z Mednarodno ISBN agen
cijo pripravita predlog o prehodu iz ti
skane oblike PIID na PIID na CD-ROMu. 

Mednarodna ISMN agencija, agencija za 
stevilcenje glasbenih tiskov, je bila usta
novljena v juliju 1993, s podpisom po
godbe med Staatsbibliothek v Berlinu in 
Mednarodno organizacijo za standardi
zacijo, ki bo v naslednjem letu obja
vila ustrezni standard, katerega predlog 
je ze objavila ISBN review. Dodeljeva
nje ISMN oznak bo poverjeno nacional
nim agencijam pod kontrolo Mednarodne 
ISDN agencije. 

Navodila o stevilcenju elektronskih publi
kacij, ki jih pripravljata direktorja Med
narodne ISBN agencije in ISSN centra, so 
ze pripravljena in usklajena z ISO /TC 46 
ter bodo objavljena spomladi 1994. 

Sledila je predstavitev projekta EDI
TEUR, kar pomeni prenos informacij o 
knjizni produkciji z enega racunalnika na 
drugega, kar olajsa delo zaloznikom, knji
gotrscem, knjiznicarjem. V ta namen 
so razvili EDIFACT format, ki ga upo
rabljajo nato vsi, ki se posluzujejo EDI 
(Electronic Data Interchange) sistema. 

Agencije, ki se ze dalj casa ukvarjajo 
z dodeljevanjem ISBN oznak tudi ne
knjiznemu gradivu, zahtevajo od Medna
rodne agencije trdnejsa navodila o zvr
steh neknjiznega gradiva, ki lahko ozi
roma mora dobiti ISBN oznako. V ta 



namen ho do naslednjega srecanja sku
pin;i. skandinavskih nacionalnih agencij v 
sodelovanju z Mednarodno ISBN agencijo 
pripravila predlog natancnejsih navodil o 
uporabi ISBN oznak za neknjizno gradivo. 

V okviru medbibliotecne izposoje je 
IFLA raziskovala uporabo ISBN oznak v 
knjiznicah . Na vprasalnik so dobili le 42 
% odgovorov in ugotovili, da ISBN oznake 
uporabljajo v knjiznicah zlasti v razvi
tern svetu pri iskanju v on-line katalogih; 
ISBN oznake so pomembna, vendar ne 
edina informacija o publikacijah . Porocilo 
o tej raziskavi bo objavljeno tudi v ISBN 
review . 

Predstavitev programa za izracun kon
t.rolnih stevilk za tiste agencije, ki se niso 
;i.vt.omatizirale svojcga poslovanja, je bila 
za1111rnva. Program lahko dobi vsakdo 
brczplacno pri Mednarodni ISBN agen
ciji, pogoj je le PC. Cilj Mednarodne 
ISBN agencije je tudi, da bi vsaka naci
onalna ISBN agencija v bodoce lahko za
stonj dobila program za svoje delovanje. 

Srecanje smo zakljucili z zahvalo gosti
teljici, Madzarski narodni knjiznici, za 
uspciino organizacijo posvetovanja ins po
vabilom na naslednje srecanje v cetrtek 
po Frankfurtskem knjiznem sejmu 1994 v 
Berlinu . 

Naslednji dan so nas prijazni gostite
lji popeljali na ogled njihove knjiznice, 
ki se lahko pohvali s prekrasnimi pro
stori v palaci, ki zviska obvladuje po
gl<-d na Donavo . Sama sem z nckate
rimi drugimi kolegi obiskala se knjiznico 
madzarske Akademije znanosti in ume
tnosti, ki se kljub renoviranim prosto
rom in boljiiim pogojem dela, vendarle 
otepa tudi z narn zelo znanimi problemi. 
Drugi kolegi pa so si med tern casom ogle
dali knjiznico madzarskega parlamenta, 
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ter knjiznico Evropskega dokumentacij
skega centra. Udelezenci posvetovanja so 
svoje letno srecanje zakljucili z ogledom 
mesta. 

Alenka Kanic 

POGLED V AMERISKE 
KNJIZNICE 

Ljubeznivosti in razumevanju skupine pe
dagoskih delavcev in ucencev II . gimna
zije Maribor se moram zahvaliti, da mi 
je uspelo brez vecjih priprav pokukati v 
sole oz. solske knjiznice, ker so dovolili, 
da se jim prikljucim pri nacrtovanem 14-
dnevnem strokovnem potovanju v ZDA. 
Za mojo zeljo pa se je naslo razumeva
nje tudi pri Ministrstvu za kulturo, Mi
nistrstvu za solstvo in sport, Open So
ciety Fundu in Narodni in univerzitetni 
knjiznici, ki so financno podprli moje po
tovanje. Vsem se zahvaljujem (morda bo
ste iz tega porocila razbrali, zakaj). 

Ogled solskih knjiznic v Niskayuni, 
drzava New York 

Niskayuna Central School District zdru
zuje osem sol. Tri sem s kolegico Majdo 
Steinbuch obiskala, "Elementary School" 
(1-5 razred), "Middle School" (6-8 razred) 
in "High School" (srednja stiriletna sola) 
in si ogledala njihove knjiznice. 

Solske knjiznice vseh t.reh sol sodijo po 
pogojih dela in delu med boljse v drzavi 
New York pa tudi v ZDA. Lokalne obla
sti namenjajo namrec izobrazevanju in 
knjiznicam vec kot minimalno drzavno 
predpisano vsoto. Programsko zasnovo 
knjiznice posamezne sole pripravlja in 
po sprejetju programa uresnicuje vodja 



iiolske knjiznice s sodelavci, skupaj s pe
dagoskim kolektivom sole, katerega ena
kovredni clan je. Za enakomeren razvoj 
knjiznic celotnega obmocja pa skrbi di
rektor solskih knjiznic, tudi s skupnim 
oblikovanjem programa dela in razvoja 
knjiznic in njegovim uveljavljanjem pri fi
nancerju. Taka organiziran08t je zago
tovilo za strokovnost, spremljanje dela 
in nadzor, kjer so dobre knjiznice in 
knjiznicarji poznani v celem sistemu, slabi 
pa tvegajo celo izgubo delovnega mesta. 

Knjiznice povezuje enoten racunalniski 
komunikacijski sistem, ki omogoca hitro 
nabavo za knjiznice ze strokovno obdela
nega knjiznicnega gradiva, online dosto
pnost katalogov in drugih baz podatkov 
na lokalni in drzavni ravni, moznost rezer
vacije gradiva in medknjiznicno izposojo. 
Knjiznice so prikljucene tudi na Internet. 

V tchnolosko dobro opremljeni knjiznici, 
s pre<lvidljivim rednim financiranjem za 
nabavo ze obdelanega gradiva, se knjizni
car lahko posveca selekciji knjiznicnega 
gradiva za nakup, kar opravi s pomocjo 
anotiranih bibliografij, katerih anotacije 
izdelujejo strokovno, psiholosko in pe
dagosko podkovani strokovnjaki, in orga
nizaciji dela ter individualnemu in skupin
skcmu pedagoskemu delu z uporabniki. 

Temelj knjiznicnega gradiva je se zme
raj knjizno gradivo, ki ga, predvsem po 
zahtevah in predlogih uciteljskega kadra, 
dopolnjuje neknjizno gradivo. Razmerje 
med leposlovnim in strokovnim gradivom 
sc od najnizje stopnje, ker je razmcrje pri
hlizno polovicno, na srcdnji stopnji pre
vesi v korist strokovnega s 60 %, na 
High School pa je leposlovja samo se 10-
15 %, in sicer leposlovja, ki sodi v ob
vezni program. Dopolnjujejo pa ga tudi 
knjige, ki naj bi ucence motivirale za bra
nje, na nizjih stopnjah pa knjige razlicnih 
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tezavnostnih bralnih skupin . 

Solska knjiznica je z gradivom, njegovimi 
oblikami, vsebino in dosegljivostjo infor
macij podoba demokraticnosti ucnovzgoj
nega procesa. Za oba udelezenca v tern 
procesu, ucitelja in ucenca, je uporaba 
knjiznice normalna, nujna in samaposebi 
razumljiva. Vloga knjiznicarja je v tern 
procesu temeljna in priznana na podrocju 
motivacije, svetovanja pri pridobivanju 
konkretnih znanj z razlicnih podrocij, ki 
so posledica zahtev pouka ali ucencevega 
osebnega interesa, in na podrocju ucenja 
uporabe knjiznice in njenega gradiva. Za 
slednje je izdelan program, ki je sestavni 
del programa vsake sole in knjiznicarji ga 
morajo izvajati. Da to tudi pocno, vidi 
obiskovalec knjiznice takoj ob vstopu v 
knjiznico. Obiskovalci so namrec samo
zavestni samostojni uporabniki vsega gra
diva in ustreznih aparatur za njegovo pre
zentacijo, pri iskanju informacij pa spretni 
strategi pri najucinkovitejsem izboru vi
rov, klasicnih ali racunalniskih. Knjiznica 
v vsem casu odprtosti ni nikoli brez qbi
skovalcev. 

Za ilustracijo nasih razmer se nekaj sko
pih podatkov o dveh knjiznicah: 

1. "Middle School": 
450 ucencev + 30 uciteljev - 13.000 knjig 
(40 % leposlovja), 2000 AV, 50 naslovov 
periodike - kvadratura 315 m - odprto od 
9. -15 .30 ure - 10 skupinskih pedagoskih 
ur tedensko - kader: 1 bibliotekar-mag., 
1 pomocnik, srednja izobrazba, priucen, 
1 /3 tajnice. 

2. "High School": 
1100 ucencev + 80 uciteljev - 900 m2 

povrsine - odprto od 7.15-16. ure - 980 
tekocih metrov strokovne literature, 118 
m leposlovja, 33 m referencne literature, 



98 m video gradiva, 9 mikrocitalcev ... 
- kader: 1 direktor ( za vseh 8 solskih 
knjiinic), 2 bibliotekarja, 2 pomocnika 
izposoje, 1 pomocnik za periodiko, 1 
pomocnik za AV, 1 pomocnik za obde
lavo ( vsi pomocniki imajo srednjo izo
brazbo in so vecinoma polovicno zapo
sleni), 1 tehnik, 1 tehnik za racunalnisko 
opremo, 1 tajnica. Tehnicni kader skrbi 
tudi za vzdrievanje opreme v racunalniski 
ucilnici, glasbeni, kjer je neknjiino gra
divo s podrocja glasbe i.p . 

Razlika je jasno razvidna. Ce npr. ucitelj 
v ameriski soli izjavi, da ni njegova skrb 
zadostno stevilo za pouk potrebnega gra
diva v solski knjiznici, izveni to drugace 
od iste izjave nasega ucitelja, ker vemo, 
da v nasih solskih knjiinicah se ustrezno 
izobraienega kadra ni dovolj, pogosto pa 
tudi gradiva ne . 

Ogled splosnoizobrazevalnih knji
znic V okrozju Albanya, drzava New 
York 

Ogledali sva si mestno knjiinico v glav
nem mestu Albany, regijsko knjiinico v 
Schenectady in dve njeni enoti . Potovanje 
se je zakljucilo s povrsnim ogledom New 
York Public Library, njene enote Donnell 
Library Center in z ogledom Library of 
Congress v Washingtonu. 

Tako kot solske tudi splosnoizobraievalne 
knjiinice v driavi New York iive v za
vesti prebivalcev, ki jim za njihovo delo 
preko voljenih predstavnikov namenjajo 
toliksna sredstva, da knjiinice posegajo v 
visji rang razvitosti. Predvsem pa skrbi 
driava za komunikacijsko povezavo upo
rabnikov in knjiinic, za organizacijo 24 ur 
dostopnih podatkovnih lokalnih in drugih 
baz podatkov z moinostjo rezervacije gra
diva. 
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Obdelava je centralizirana in knjiinice 
narocajo obdelano knjiinicno gradivo, z 
moinostjo korekcije vsebinske obdelave za 
svoje gradivo v racunalniskem sistemu. 
Gradivo, ki ga nabavijo same, obdelajo 
same in ga uvrstijo v lokalne racunalniske 
haze podatkov. 

Notranja organiziranost knjiinic je skoro 
v vseh primerih identicna, razlikuje se se
veda po velikosti in z dodanimi funkci
jami pri velikih knjiinicah, ko te oprav
ljajo dolocene naloge za svoje enote ali 
za dogovorjen sistem. Ne glede na veli
kost knjiinice in njeno funkcijo v mreii, 
srecamo pri vsaki naslednje oddelke oz. 
zbirke: 
- oddelek za mlade uporabnike od 2. do 
11. !eta starosti (knjige so urejene po 
starostnih stopnjah, leposlovje ponekod 
tudi po tematskih skupinah, povsod pa 
tudi po bralnih teiavnostnih stopnjah, 
drugje srecamo lahko loceno postavitev 
knjig, primernih za razlicne praznicne dni, 
locene postavitve knjig za starse - med 
njimi je veliko prirocnih knjig za delo 
s knjigo in otroki, zbirke AV gradiva, 
zbirke fotografij in drugih slikovnih ma
t~rialov , vecnamenska soba za skupinsko 
delo, citalnisko oblikovane koticke s perio
diko, nekje tudi racunalnik za ucenje nje
gove uporabe; veliko obiskovalcev, za naj
mlajse so na voljo stajice in vozicki) - sku
pina knjig za najstnike je prikljucena od
delku za odrasle, spremlja pa jo razlicno 
informativno gradivo, ki se dotika naj
stnikovih interesov, problematike njego
vega iivljenja - takoj ob vhodu je po
drocje splosnih informacij o dogajanju 
v kraju, predvsem so to lepaki, letaki, 
zloienke razlicnih oblik - obiskovalcu ob 
vstopu vidno so postavljene tudi novo
sti - zanimivo in povsod prisotno je po
drocje zaposlovanja, informativno gradivo 



o moznosti zaposlitve, prekvalifikacije, iz
obrazevanja, naslovi sluzb in oeeb za sve
tovanje in pomoc ... - domoznanska zbirlca 
- periodicni tisk , splosen in strokoven s 
skupinsko ali individualno oblikovanimi 
citalniskimi koticki - mediotecne zbirke -
80ba za studijsko delo za uporabnike. 

Vecino gradiva, tudi neknjiznega, mo
rajo in tudi uporabljajo uporabniki sa
moetojno, to pomeni, da imajo na vo
ljo dovolj ustrezne opreme za njegovo 
uporabo: mikrocitalci, racunalniki, gra
mofoni, videorekorderji... Najveckrat je 
knjiznicar pomocnik in evetovalec pri is
kanju informacij s pomocjo gradiva v re
ferencnih zbirkah . Velik poudarek pa 
dajejo knjiznice motiviranju za uporabo 
knjiznice, njenega gradiva, predvsem pa 
branju; prirejajo razlicne prireditve za vse 
starosti in interese in za razlicne ciljne 
skupine. 

In za konec. 
Americani, ki sem jih srecala, in po trdi
tvah knjiznicarjev, 80 doma v knjiznicah. 
Tudi knjiznice uvrscajo med svoje "big" 
doseike. S knjiznicami je povezano ve
liko osebnih imen, okoli knjiznic in v me
stih erecujes citate o branju, knjigah, o 
moznostih za ucenje branja. Ni vodica 
brez navedbe knjiznice, nisem srecala 
cloveka, ki bi ne vedel, kje je knjiznica. 
Med volonterji je zelo popularno delo v 
knjiznici in v vsaki sem jih erecala, za
poslene z razlicnimi deli, tudi s pripo
vedovanjem pravljic. Politiki in druge 
pomembne osebnosti si uetvarjajo image 
tudi s knjiznico. Malo bi jib pri tern lahko 
posnemali, eaj bi nase knjiznicarsko zna
nje z zboljsanjem pogojev dela zazivelo, 
recimo, v ameriski stvarnosti. S tern pa 
ni receno, da se homo izognili problemom 
dela knjiznic, problematiki nepismenosti, 
e katerimi se ukvarjajo tudi oni, le da 
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se jim pri resevanju pridruzijo se drugi, 
oz. jib k delu pritegnejo. Iz evojega po
klica in evoje knj iznice pa knjiznicar dela 
le sluzbo, ki je javna in zmeraj na voljo 
za vsakogar. 

Silva Novljan 

RAZSTAVA OB 80-LETNICI 
TRZASKEGA PISATELJA 

BORISA PAHORJA 

80-letnico slovenekega trzaskega pisatelja 
je Osrednja knjiznica Srecka Vilharja Ko
per pocastila z razetavo, ki je bila na 
ogled v avli knjiznice od 14. septembra 
do 14. oktobra. 

22. septembra pa je skupaj e koprekim 
slavisticnim drustvom pripravila srecanje 
s pisateljem, kjer je o pisateljevem delu, 
predvsem o romanu "Vila ob jezeru", ki 
je bil letos tudi ponatisnjen, epregovorila 
knjizevnica lvanka Hergold. 

Gradivo je bilo razetavljeno v 11-ih vi
trinah in na 17-ih panojih. Na pano
jih 80 bile razstavljene fotografije iz po
sameznih obdobij avtorjevega zivljenja, 
splosne ocene njegovega dela in recenzije 
posameznih knjig, intervjuji z avtorjem 
ter drugi clanki. V vitrinah je bilo raz
stavljeno njegovo delo in sicer: prve ob
jave, samostojne knjizne izdaje, urednisko 
in publicisticno delo, prevodi ter dela o 
avtorju. 

Pri pripravi razstave je knjiznica 80delo
vala z avtorjem, s Slovansko knjiznico iz 
Ljubljane ( dopolnjevanje s tujimi antolo
gijami) ter z lnvest-birojem iz Kopra pri 
oblikovanju panojev. Po koncani razstavi 
ho Domoznanski oddelek pripravil biblio-



grafijo Pahorjevih del. 

Ljuba Vrabec 

Osrednja knjiznica Srecka Vilharja 

KNJIGA - OGLEDALO 
CASA 

RAZISKOVALNA NALOGA 0 

STARIH KNJIGAH V SEMICU IN 

OKOLICI 

Ob nakljucnih srecanjih s knjigami sta
rejsega datuma se je v nas zacela porajati 
radovednost, ali je po podstreAjib se kaj 
takih knjig, kako stare so, kaj so v pre
tekloeti prebirali v teh se danes pretezno 
kmeckih krajib in kaksen odnoe imajo se 
ziveci do teb knjig. 

Vzpodbudila sem ucenke, ki obiskujejo · 
knjiznicarski krozek, da so zacele boditi 
po vaaeb in sprasevati ljudi, ce imajo 
ka.kino pOBebno staro knjigo. Nekaterim 
se ni ljubilo pogledati in so jib kar na hitro 
odpravili, drugi so pospravili podstresja 
in rekli, naj knjige kar obdrzimo, saj so 
jim samo v napoto. Nekatere pa je skr
belo, kam homo knjige dali, kje jib homo 
sbranili in ali jib bodo dobili nazaj. 

Zbrale smo 65 enot knjig in casopisov, 
najstarejiia knjiga nosi letnico 1874, naj
starejsi casopis pa 1870. Navzgor smo zbi
ranje omejile z letnico 1941. Med knji
gami jih je nekaj, ki nimajo letnice, a smo 
predpostavile, da sodijo v nas izbor. Stiri 
knjige so oetale pri lastniku, izpisale smo 
le naslove in letnice. 

Ugotovile smo, da so knjige, ki smo jib 
zbrale, pretezno verskega znacaja, po
sebno tiste, ki smo jib odkrili po va
seh. Med zalozbami je bila najpogo-
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stejsa Druzba svetega Moborja, najza
nimivejsa pa v Cesarski kraljevi zalozbi 
solskih knjig. V nasi zbirki imamo tudi 
primer samozalozbe iz leta 1905. Zani
mivi so se nam zdeli znaki zalozb, ki so 
praviloma izdelani kot okrasek. Posebej 
so nas presenecale platnice na nekaterib 
molitvenikib, ki so imele okraske izdelane 
v reliefu. 

Sklenile smo, da homo vse knjige vrnile 
ta~oj po_ razstavi ob koncu solskega leta, 
saJ v soh na zaloot tudi nimamo prostora 
za primerno brambo. Ker nam ob koncu 
leta ni uspelo pripraviti razstave, zelimo 
pa, da jo vidijo starsi, knjige se cakajo 
v soli prvega skupnega roditeljskega se
stanka, ko bodo koncno predstavljene. 

Sestavile smo seznam vseb zbranib knjig 
in dodale podatek, katera druzina jib 
brani, ceprav se bojimo, da marsikatera 
tudi pri lastnikih ne ho dobila primernega 
proetora. 

U cenke so obiskale nekaj najstarejsib 
ljudi, ki so jim bili voljni pripovedovati o 
tern, kaj so v svoji mladosti brali in kje so 
dobili knjige ali casopise. V knjiznici pa 
80 brskale po enciklopedijah in leksikonih 
za podatki o starib knjiznicab, o materia
lih, na katere se labko pise, o razlicnib pi
savah in o tisku. Uredile 80 miselne vzorce 
o tern in jib prilozile nalogi. 

Terezija Tomazevic 

knjiznicarka OS Semic 



·········••*******************••······· 

VASE MNENJE 

**************************************** 

ZAKAJ SPLOH 
POTREBUJEMO TOLIKO 

SOLSKIH KNJIZNIC ... 

Na srecanju aktivov srednjesolskih knji
znicarjev in ravnateljev v Mariboru letos 
jeseni je bilo v pogovoru postavljeno tudi 
vprasanje: Zakaj sploh potrebujemo to
liko solskih knjiznic, ce pa imamo ze to
liko javnih knjiznic. 

Prva misel, ki se utrne pri tern: Vprasanje 
je javen dokaz, da imamo se obojih pre
malo, ali pa se nekaterim, kljub temu da 
so bile, ni bilo treba srecati z njimi. 

Druga misel : Dvomljivec bi moral kdaj 
vstopiti v splosnoizobrazevalno knjiznico 
in prisluhniti potrebam uporabnikov. Do
bil bi odgovor. Zelo jasen, ce bi 
jo obiskal te dni, ko mladi in njihovi 
starsi prezivljajo zasluzene prve jesen
ske pocitnice. Mnozica njemu znanih 
ucencev njegove sole ne prezivlja pocitnic 
v turisticnih centrih ali pretegujoc se 
pred televizijo ipd ., ampak isce litera
turo, ker hoce (ali mora) studirati, se 
uciti, se pripraviti na "uspesno kariero" 
tudi s pomocjo gradiva, ki ga je v vecini 
primerov kot obveznega predpisala sola. 
Morda bi se ob tern spomnil na obvezno
sti, ki jih ima sola do ucencev oz. vseh 
udelezencev vzgojnoizobrazevalnega pro
cesa: zagotoviti solskemu programu ustre
zno dostopnost knjiznicnega gradiva v 
solski knjiznici in nauciti ucence uciti se 
(in ceprav samo zato, ker spostuje cas 

19 

ucenca, njegovo potrebo po samostojno
sti, po dopolnjevanju znanja, ... ). 

Tretja misel: Knjiznicarji solskih in 
splosnoizobrazevalnih knjiznic, morda 
tudi drugih, ne morejo ob tern casu na 
pocitnice, ampak morajo cas odprtosti 
se podaljsati, za pomocnike pa zaposliti 
svoje pocitnisko obvezne otroke. 

Cetrta misel: Kdo pa bo resil vprasanje 
pomanjkanja knjig? 

Peta misel: Priskocite na pomoc! 

Sesta misel: In kdo bi moral priskociti na 
pomoc (pa ni) osebi ali skupini pri obli
kovanju dokumenta Ministrstva za solstvo 
in sport, Ministrstva za kulturo in Mini
strstva za znanost in tehnologijo "Opre
delitev pristojnosti in ureditev financira
nja knjiznic, knjiznicne informacijske de
javnosti in sistema znanstvenega informi
ranja in komuniciranja"? Pozabili so na
mrec omeniti solske knjiznice in ministr
stvo, ki jih bo financiralo. 

Silva Novljan 

KAJ MENITE 0 ... 

Napis na vhodnih vratih oddelka za odra
sle v splosnoizobrazevalni knjiznici: 

"V stop v knjiznico brez izkaznice ni 
dovo)jen!" 

Komentar: Nekaj prevec, nekaj premalo, 
vsekakor pa pojasnilo, kje izkaznico do
bim. Vase mnenje: kaksen bi bil na
pis, ce bi bili vi knjiznicar (ali ste) v 
splosnoizobrazevalni knjiznici. 

Silva Novljan 



*************************************** 

OBVESTILA 

*************************************** 

Zbirka revij o ornitologiji. Univer
zitetna knjiznica Maribor je )eta 1992 
dobila v obdelavo, hranjenje in izposojo 
zbirko revij na temo ornitologija, ptici, 
opazovanje ptic, varstvo okolja. Zbirko 
revij je iz Ljubljane v Maribor preneslo 
Drust vo za opazovanje in proucevanje ptic 
Slovenije . 

Trenutno obsega zbirka 85 razlicnih na
slovov ornitoldlkih revij iz mnogih dezel 
po svetu. Nekateri naslovi imajo tudi bo
gato zalogo, kar pomeni, da so na razpo
lago tudi stevilni starejsi letniki . Revije 
je moc pregledovati v COBISS/OPAC 
javno dostopnem katalogu in jih kasneje 
medbibliotecno izposoditi. Naslove lahko 
poiscemo prek predmetnih oznak ornito
logija - ptici - opazovanje ptic - ekologija 
- serijske publikacije ali pa prek signature 
z oznako mikrolokacije OZ (SG=iOZ) v 
bazi UKM. 

V sami knjiznici pa je t.i . Ornitoloska 
zbirka postavljena na posebnem mestu v 
prostem pristopu v okviru naravoslovja. 
Ker je zbirka "ziva", jo seveda dopol
njujemo z novimi stevilkami. Za dobavo 
tekocih stevilk posameznih naslovov skrbi 
gospod Franci Janzekovic , profesor biolo
gije in predsednik Drustva za opazovanje 
in proucevanje ptic Slovenije. 

Prepricani smo, da bo gradivo za marsi
koga zanimivo, zato se se posebej zahva
ljujemo Drustvu za odlocitev, daje zbirko 

20 

ponudilo v uporabo sirsi javnosti . -- Ci
rila Gabron-Vuk 

Evropski gledaliiiki bralni dan. V 
letosnjem letu smo zabelezili se en evrop
ski dan. 10. oktobra je prvic stekel 
projekt Evropskega gledaliskega bralnega 
dne. "Deli z nami naso zgodbo" je bi! 
moto tega dne, ko so igralci 19-tih letos 
sodelujocih drzav glasno brali isto zgodbo 
v svojem jeziku pred svojo publiko, sta
rejso od 6 let . 

S tern dejanjem se tudi gledalisca sim
bolicno in dejansko vkljucujejo v sirjenje 
bralne kulture in zblizevanje ljudi, ne 
samo v priblizevanje gledalisca mladim 
ljudem. Zato se pri izvajanju projekta 
gledalisce poveze s knjiznico in entuzija
zem obeh je zagotovilo za uspeh tega dne. 

Ideja o tern dnevu in porocilo o nje
govi letosnji izvedbi je bilo poslano ko
legiju ravnatelja slovenskih gledalisc, s 
priporocilom za vkljucitev Slovenije v 
ta projekt, ki bo koristil gledalisiem in 
knjiznicam oz . njihovim uporabnikom. -
Silva Novljan 

Kadrovske spremembe v NUK. 
Vilenka Jakac-Bizjak je bila na seji 
knjiznicnega sveta, 20 .10.1993, izvoljena 
za pomocnico ravnatelja NUK. 1.10.1993 
je Dare Balazic postal vodja oddelka in
formacij in izposoje. Obema cestitamo in 
zelimo veliko uspehov na novem delovnem 
mestu! 



Cestitamo! Pionirska knjiznica, enota 
knjiznice Oton Zupancic, praznuje 45. 
rojstni clan, 45 let ustvarjalnega, pogosto 
pionirskega dela, ki ne razveseljuje in iz
obrazuje le njene mlade obiskovalce, am
pak tudi odrasle posrednike dobre knjige 
in ostalega knjiznicnega gradiva mladim 
obiskovalcem, predvsem pa knjiznicarje 
mladinskih knjiznic. 

Za slednje je s svojimi izkusnjami, zgle
dnim delom za mladino od predbralnega 
obdobja do 15. leta starosti, z gradivom 
in informacijami v studijskem oddelku za 
mladinsko knjizevnost in knjiznicarstvo 
dragoceno sredisce, kjer se resujejo pro
blemi, se kresejo mnenja, dobijo ideje, 
preveri lastno delo, pa tudi dragoceno do
polnilo vsem informacijskim in dokumen
tacijskim centrom (npr. INDOK centru s 
knjiznico Enote za razvoj knjiznicarstva 
pri NUK), ki imajo morda se vec gra
diva in informacij o mladinski literaturi in 
knjiznicarstvu, a nimajo, kar ima Pionir
ska knjiznica - mlade uporabnike, srce in 
duso svojega strokovno svetovalnega dela. 

Ob tern jubileju ji zelimo, da bi se nje
nim delavcem izpolnila zelja: pridobi
tev uradnega statusa javne svetovalne 
in razvojne sluzbe za mladega uporabnika 
knjiznic in njihovega gradiva. Tako bi 
njihov razvojni koncept, ki ga poznamo 
in spremljamo vsi knjiznicarji, dobil tudi 
uradne in materialne moznosti za realiza
cijo. 

Sicer pa, vabljeni na praznovanje - to paje 
vsak obisk v Pionirski knjiznici! - Silva 
Novljan 

Cestitamo! Lavriceva knjiznica v Aj
dovscini se je preselila iz utesnjenih, 100 
m2 velikih, mracnih prostorov v 681 m2 
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velike nove pros tore na Cesti IV. preko
morskih brigad 1. 

Pri selitvi so pomagali prebivalci, ki so si v 
verigi podajali knjige iz rok v roke in tako 
oznanjali novo pridobitev . lnformacija je 
bila ucinkovita, pravijo knjiznicarke. Ve
liko novih clanov, zmeraj vec obiskoval
cev, ... Ce je zanje sedaj prostora dovolj, 
je pa knjiznicarjev premalo. Pa pridejo 
tudi ti. Prebivalci te obcine so dobri, 
zahtevni bralci in vztrajni pri doseganju 
svojih ciljev. Znano je, da jim je tudi 
v drugi polovici 19. stoletja uspelo usta
noviti citalnico, ki ni bila le za purgarje 
in gospodo, ampak tudi za rokodelce m 
ukazeljne kmete. - Silva Novljan 

Borza znanja. 
V knjiznici Otona Zupancica, enoti Dela
vska knjiznica na Tivoljski cesti 50 v Lju
bljani bodo 1.12.1993 odprli borzo znanja. 

POPRAVEK 

V 10. stevilki Knjiznicarskih novic, je 
prislo v seznamu "Priznanja kvalifi
kacij biblotekarske stroke" do napake. 
Komisija za priznavanje kvalifikacij je 
g. Vasiljki KOCINA iz Goriske 
knjiznice Fl'anceta Bevka, priznala 
naziv knjiznicarski referent in ne na
ziv visji knjiznicarski referent, kot je bilo 
objavljeno. Za napako se vsem prizade
tim opravicujemo. - Jelka Kastelic 
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